
در نشس�ت چال�ش نظ�ارت در س�ينماي 
اي�ران ضع�ف قانوني ب�ه عن�وان مهم ترين 
عام�ل درباره مس�ئله نظ�ارت مطرح ش�د. 
نشست تحليلي »چالش نظارت در سينماي ايران« 
با حضور محمدعلي حسين نژاد، عضو شوراي پروانه 
نمايش و عضو شوراي علمي مدرسه ملي سينماي 
ايران، اميرحس��ين ش��ريفي تهيه کننده سينما و 
تلويزيون و عضو هيئت مديره انجمن تهيه کنندگان 
مستقل سينماي ايران، محمدتقي فهيم منتقد و 
تحليلگر حوزه فرهنگ، علي قائم مقامي تهيه کننده 
و عضو هيئت مديره خانه سينما، رضا اورنگ نويسنده 
و کارشناس سينما، سيدمحمد حسيني نويسنده و 
مدير مرکز توليد متن حوزه هنري و يزدان عشيري 
مدير روابط عمومي و محافل سازمان سينمايي حوزه 

هنري برگزار شد. 
  بيماري و فرسودگي ساختارهاي نظارتي

در ابتدا يزدان عشيري ضمن اشاره به اهميت موضوع 
نظارت بر فيلم ها و حواشي اي که بر اثر نبود اقتدار و 
مکانيسم مشخص هر از گاهي در اين زمينه پيش 
مي آيد،گفت: نظارت بر فيلم هاي سينمايي هميشه 
دچار چالش و مناقش��ه بوده اس��ت. در دولت هاي 
مختلف فيلم هايي داش��ته ايم که با وج��ود پروانه 
ساخت و حتي پروانه نمايش با بن بست هايي روبه رو 
شدند. اکنون اين سؤال مطرح مي ش��ود که آيا ما 
قانون مدوني براي رس��يدگي به محتوا و مضمون 
فيلم ها نداريم؟ در ش��رايطي که آيين نامه فيلم و 
نمايش در دهه اول انقلاب اسلامي تصويب و بعدها 
در دوره اصلاحات بازنگري ش��ده است، اين شائبه 
به وجود مي آيد که آيا امروز اي��ن آيين نامه نياز به 
بازنگري، تغيير و تحول و پالايش دارد يا اعمال سليقه 
برخي مديران فرهنگي منجر به رفتاري فراقانوني يا 
به تعبيري ديگر، رفتاري »فروقانوني« در سينما و 

تداخل در چرخه اکران فيلم ها شده است؟
  جهاني بودن موضوع نظارت

رضا اورنگ، منتقد سينما با اشاره به اهميت نظارت بر 
فيلم ها گفت: بحث نظارت در همه دنيا اهميت دارد 
و اشتباه بزرگي است که بگوييم کشوري از اين قضيه 
مستثني بوده و نظارتي در اين حيطه ندارد اما تفاوت 
عمده اي در نظارت بر سينماي ايران و ديگر کشور ها 
وجود دارد که آن هم در مشخص بودن آيين نامه ها 
و تعيين کردن خط قرمزهاي موجود در سينماي 
کش��ورهاي ديگر است و فيلمس��ازان را نسبت به 

رعايت آن آگاه کرده اند. 
وي افزود: سينماي ايران به يک قانون مصوب مجلس 
نياز دارد تا با تغيير مديريت ها عوض نشده و هرگونه 
دخل و تصرف در آن تنها در صحن مجلس امکانپذير 
باش��د.   محمدتقي فهيم منتقد و تحليل سينما بر 
دردسر هاي نبود نظارت در سينما تأکيد کرد و اظهار 
داشت: بحث نظارت در کشور ما واقعاً جدي است و 
هزينه هاي زيادي را براي هنر و سينما تراشيده و بارها، 
دردسرساز شده است. تفاوت بين نظارت و سانسور 
بسيار مخدوش است. من معتقدم قانون و آيين نامه 

وجود دارد اما به روز نشده است، بنابراين بحث مهم تر 
وجود آدم هايي است که قانون را نمي شناسند و فرق 
بين نظارت و سانسور را نمي دانند. درک ما از قانون 

مهم تر از خود قانون است. 
  با تنبيه خاطيان، از حيثيت سينما دفاع کنيد

اميرحسين شريفي، تهيه کننده سينما و تلويزيون 
گفت: بنده به عنوان تهيه کننده فيلم، سه دهه اي 
مي شود که با نظارت بر فيلم ها درگير هستيم. در 
ش��رايطي که اين نظارت ها کاملًا سليقه اي اعمال 
مي ش��ود و با تغيير مديران نيز تغيي��ر مي کند. ما 
تهيه کننده ها هيچ وقت نمي توانيم درست و غلط 
را تشخيص دهيم. براي نمونه مي توانم به فيلم هايي 
اش��اره کنم که مجوز نمايش دارند اما حوزه هنري 
در اکران آن مش��ارکتي نمي کند که البته من حق 
مي دهم چراکه بعضي فيلم ها واقع��اً داراي ابتذال 
هستند. در بحث نظارت، سانس��ور و نظارت با هم 

عجين و در کاربرد تقريباً يکي شده اند. 
 وي در خصوص اک��ران و توقيف فيل��م »رحمان 
1400«  افزود: اکران نسخه اصلاح شده اين فيلم در 
سينماهاي حوزه هنري و پخش نسخه اصلي آن در 
ديگر سينماها تجربه بدي در حوزه نظارت ها بود و 
تهيه کننده متخلف بايد تنبيه شود. در واقع، حيثيت 
سينماي ما را خدشه دار کرده و به واکنش رسانه هاي 

خارجي هم رسيده است. 
شريفي يادآور شد: نظارت بر سينما بايد بر اساس 
قانون باش��د همانگونه که خط قرمزه��ا در صدا و 
س��يماي جمهوري اس��لامي ايران مشخص شده 
و سال هاس��ت با تغيير مديران، تغييري در قوانين 
برنامه سازي ايجاد نمي شود. اما در سينما تکليف 
مشخص نيست و متأسفانه با ورود گروه هاي مافيايي 

به سينما حتي قدرت اکران فيلم ها هم در دست اين 
افراد قرار گرفته و در مورد نمايش فيلم ها سليقه اي 
تصميم گيري مي شود و اين حيثيت سينما را نشانه 
گرفته است. فيلم »رحمان 1400« اگر مال بنده بود 
قطعاً در مرحله ساخت با ممانعت روبه رو شده بود. 
من به عنوان يک تهيه کننده هر نسخه اي از فيلم را 
که تحويل مي دهم کد دريافت مي کنم و نمي دانم 
چگونه امکان دارد نسخه هاي فيلم »رحمان 1400« 

در سينما ها با هم متفاوت باشند. 
  با مجوز ندادن ما مشکلي حل نمي شود

محمدعلي حسين نژاد، عضو شوراي پروانه نمايش 
در پاسخ به س��ؤال آيا در نظارت بر فيلم ها قانوني 
وجود دارد يا خير؟ گفت: پاس��خ به اين س��ؤال به 
بحث کلي تري از سطوح جامعه برمي گردد تا بتوان 
ميزان تأثيرگذاري قانون را بررس��ي کرد. در واقع 
فرهنگ، رفتارها و تعاملات عمومي بيش از اينکه 
متکي به قانون باشند به عرف و نرم ها بستگي دارند. 
در کش��وري که قانون باش��د تا زماني که نرم ها و 
هنجاره��اي اجتماعي اصلاح نش��ود، کاري پيش 
نمي رود و قانون تأثيري نخواهد داشت. فرض کنيم 
در سينما قانون را عوض کردند آيا همه چيز درست 
مي شود؟ يا در تلويزيون که مثلًا قانون مدون داريم 
آيا همه چيز درس��ت اس��ت؟ آيا ما ديگر خروجي 
مبتذل نخواهيم داشت؟ بر اساس مطالعات انجام 
شده، بي خاصيت ترين صدا و سيماي دولتي در دنيا، 

صدا و سيماي ايران است. 
حسين نژاد ادامه داد: تا زماني که ابتذال بر سينما 
غالب است ما مجبور به دادن مجوز هستيم چراکه 
در شرايط رخنه و سيطره ابتذال بر فيلم ها، دادن يا 
ندادن مجوز و پروانه راه حل مناسبي براي رفع آن 

نيست يا بايد سيستم اصلاح شود يا سيستم ديگري 
را در اين راستا رشد دهيم. وقتي سيستم بيمار است 
گير دادن به امثال فيلم »رحمان 1400« فايده اي 

ندارد و اين چرخه تمام نشدني است. 
   قانون صريح داريم، ابلاغ صحيح نداشتيم

سيدمحمد حسيني، نويسنده و منتقد سينما در 
خصوص وجود قوانين مربوط به نظارت بر فيلم ها 
گفت: در آبان م��اه 61 آيين نام��ه اي 17 بندي در 
خصوص پخش آثار سينمايي در جلسه هيئت دولت 
تدوين شد و بسيار دقيق و ش��فاف خط قرمزهاي 
مربوط به اين حوزه را مطرح کرده است و اتفاقاً اگر 
رفتار حوزه هنري هم ن��گاه کنيم تا کنون منطبق 
با همين قانون پي��ش رفته اس��ت. بنابراين بنده، 
معتقدم ما قانون داريم اما بيشتر در فضاي ناآگاهي 
به سر مي بريم چراکه از جانب قانونگذار ابلاغي به 
فيلمسازان صورت نگرفته است در حالي که ابلاغ 
قانون از جانب مجريان، کمترين کاري است که بايد 
نسبت به آن مبادرت شود. در مقايسه با ساير کشورها 
آنچه در سينماي امريکا اتفاق مي افتد نظارت شفاف 
بر آثار اس��ت اما س��ينماي ما چند خدايي شده و 

مديريت يکسان و عميقي ندارد. 
  وزارت ارشاد، پاي مجوزهايش بايستد

علي قائم مقامي، تهيه کننده سينما يادآور شد: وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي موظف به رعايت آيين نامه 
مصوب سال 61 است و زماني که فيلمي مهر تأييد 
کسب مي کند وزارت ارشاد بايد پاي آن مجوز بايستد 

وگرنه سنگ رو سنگ بند نمي شود. 
اين تهيه کننده سينما با طرح سؤالي درباره نظارت 
مجدد حوزه هن��ري بر فيلم ها عن��وان کرد: وقتي 
دس��تگاه نظارتي و ش��وراي پروانه نمايش وجود 
دارد ديگ��ر موضوعيتي ندارد ک��ه ارگاني همانند 
حوزه هنري يا شهرداري با نظارت مجدد تصميم 
به اصلاح و مميزي جديد فيلم بگيرد. مجوز فيلم 
داراي پروانه نمايش را فقط وزارت ارشاد يا دادگاه 
مي تواند لغو کند و مرجع ديگري ح��ق اين کار را 
ندارد.  حسين نژاد، عضو ش��وراي پروانه نمايش در 
پاسخ به س��ؤال آقاي قائم مقامي متذکر شد: حوزه 
هنري به عنوان سينمادار اين حق را دارد که فيلمي 

را انتخاب کند يا نکند. 
عشيري هم در توضيح پرسش اين تهيه کننده سينما 
گفت: حوزه هنري هيچ گاه دست به مميزي فيلمي 
نمي زند و اگر فيلمي هم اس��تانداردهاي مربوط به 
اخلاق و صيانت از حقوق و حريم خانواده را رعايت 
نکرد در صورت امکان اصلاح، پيشنهاداتمان را به 

صاحب اثر منتقل مي کنيم. 
وي در خصوص حواش��ي مربوط به پخش نسخه 
اصلاح شده فيلم »رحمان 1400« در سينماهاي 
حوزه هنري خاطر نشان کرد: حوزه هنري به مجوز 
ارشاد احترام مي گذارد و  اي کاش، ارشاد هم به آراي 
نهادهاي متعامل، همفکري و نگاه گروه هاي مرجع 
احترام بگذارد و در مسير نوسانات سياسي رفتاري 

فرا قانوني يا فروقانوني پيش نگيرد. 
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»واژه های بازيگوش« نام تازه ترين 
اثر شماست که به تازگي در حضور 
علاقه من�دان ب�ه نوش�ته هايتان 
رونمايي ش�ده اس�ت؛ درباره اين 

کتاب جديد توضيح دهيد. 
اين کتاب طي همين سي و دومين نمايشگاه 
بين المللي کتاب تهران در غرفه انتش��ارات 
شهرس��تان ادب رونماي��ي ش��د. »واژه های 
بازيگ��وش« مجموعه اي از داس��تان هايي با 
فضاي طنز و شوخ طبعي را دربرمي گيرد که 
مخاطب اصلي آن نوجوانان و جوانان هستند. 
 داستان هاي کتاب با محوريت يک 
موضوع و شخصيت است يا هر کدام 

روايتي جداگانه دارند؟ 
موضوع و شخصيت هاي کتاب در هر داستان 
متفاوت اس��ت. به نوعي مي توان گفت يک 
مجموعه از تم��ام موضوعاتي اس��ت که در 
فضاي طنز شکل گرفته اند. عمده موضوعات 
دربرگيرن��ده کتاب نيز به مس��ائل نوجوانان 
و جوان��ان همچ��ون ن��وع آراي��ش، لباس، 
پوشش و حتي آرزو براي آينده برمي گردد. 
اين کتاب با دغدغه هاي نس��ل  به نوع��ي در 
جوان شوخي شده است و شايد بتوان گفت 
واژه ه��ای بازيگوش کتابي ب��ا مضمون طنز 

اجتماعي است. 
با اين حساب موضوعات اجتماعي 
را در قال�ب طنز مطرح ک�رده  و به 
نوعي راهکاري براي مشکلات نسل 

جديد پيش پايشان گذاشته ايد؟ 
خيلي سخت اس��ت که درباره کتاب جديدم 
صحبت کنم و اينطور هم نيس��ت که سؤالي 
مطرح شود و به آن پاسخ دهم. طنز اجتماعي 
است اما خيلي جاها سعي کردم فقط مخاطب 
کتاب بخندد. طنز است ديگر. ما از کتاب طنز 
چه توقعي داريم؟ اين کتاب هم بيشتر براي 
خنداندن است. متأسفانه برخي طنز را فقط در 
قالب مشکلات اجتماعي معنا مي کنند و بايد 
مدام درس��ي را به مخاطب بدهند اما در اين 

کتاب سعي شده تا نوجوان حتي نيم ساعت 
هم که ش��ده از فضاي کار،  درس و خستگي 
دربيايد و بخندد. ما بايد اين خصلت که صرفا 
موضوعي را مطرح کنيم و بعد پاسخي به آن 

بدهيم را کنار بگذاريم.
 اگر موضوعي را هم بيان مي کنيم اين مخاطب 
است که بايد پاسخ را بيابد. در کتاب تازه ام هم 
براي برخي موضوعات سؤالي طرح شده است؛ 
براي نمونه مي توان به اين سؤالات که آيا واقعاً 
ما زيادي در دنياي مد گير نکرده ايم؟ آيا ما دنيا 
را آنطوري جدي نگرفته ايم که يک ذره هم به 
خواندن و موضوعات تفريحي مان نرسيده ايم 
و. . . اشاره کرد. در کل با اين کتاب قرار است 
مخاط��ب زماني براي خن��ده بيابد. مخاطب 
هميش��ه به دنبال دريافت پيام نيست. براي 
نمونه علاقه مندان به ديوان حافظ هميش��ه 
درجست وجوي پيام خاصي از اشعار نيستند. 
خيلي اوقات مخاطبان شعر شعراي بزرگ را 
مي خوانند تا حالشان خوب شود. اين کتاب 

هم با همين هدف نوشته شده است. 
پس کتاب را به نوع�ي براي اوقات 
فراغ�ت و خندان�دن مخاطبانتان 

نوشته ايد؟ 
بله، اگر کتابم توانايي اش را داش��ته باش��د، 
مي خواهم حال مخاطبم خوب شود و فضاي 
ديگري را در ذهنش ترس��يم کن��م. به قول 
يکي از ب��زرگان » ما هنر را داري��م تا از فرط 
واقعيت خفه نشويم.« متأسفانه بايد بگويم اين 
روزها فضاي طنز با مسائلي همچون گراني و 
مشکلات اجتماعي محدود شده و تمام طنز 
را يک جنبه آن گرفته است. طنز هزار جنبه 
دارد و تنها يک جنبه آن پرداختن به مسائل 

اجتماعي است. 
چرا عنوان »واژه های بازيگوش« را 

براي کتابتان برگزيديد؟ 
در مقدمه کتاب در اين باره به مخاطب توضيح 
داده ام که واژه هاي بازيگوش يکسري کلمات 
هس��تند که ش��ايد براي گفت وگوي جدي 

به درد نخورن��د اما وقتي يک ش��ب دور هم 
نشسته ايم يا زماني که مي خواهيم جدي ترين 
حرف هايمان را در قالب ش��وخ طبعي بزنيم 
کارايي پيدا مي کنند و به ما در چينش واژگان 

براي صحبتمان کمک مي کنند. 
نوش�تن اين کتاب براي ش�ما چه 

مدت زمان برد؟ 
سال هاس��ت که طن��ز مي نويس��م و معمولاً 
موضوعات جديد را جايي يادداشت مي کنم 
اما اگ��ر بخواه��م بگويم چقدر ب��ه طور کلي 
زمان برده است،  تقريباً يک سالي کار نوشتن 

»واژه های بازيگوش« طول کشيد. 
به لحاظ ش�يوه ن�گارش چقدر به 

ديگر آثارتان شباهت دارد؟ 
قبل تر هم کتاب هايي با موض��وع طنز براي 
کودکان و نوجوانان نوشته ام که شامل کتاب 
»واژه ه��اي نفه��م« و »کش��ک هاي خفن« 
مي ش��ود. فضاي آن کتاب ها هم شبيه کتاب  
»واژه ه��ای بازيگوش« اس��ت. در اين کتاب 
جديد آن طنزهايي را ه��م که فکر مي کردم 
ش��رايط بهتري دارند کنار هم جمع کردم و 

حالا مجموعه داستان طنز شده است. 
با توجه ب�ه اينکه ب�ه تازگي کتاب 
واژه های بازيگوش رونمايي ش�ده 
اس�ت، موضوع جديدت�ري را هم 

براي نوشتن کتاب در نظر داريد؟ 
اين روزها کتاب ديگري در دست دارم که در 
حال انجام آخرين کارهاي ويراس��تاري اش 
هستم. اين کتاب هم همچون کارهاي قبلي ام 

براي گروه سني نوجوان است. 
کتابي که ب�ه مرحله ويراس�تاري 
رس�يده هم ق�رار اس�ت مجموعه 

داستان باشد؟ 
نه، کتاب جديدم رمان بلند است. در اين کتاب 
يک نوجوان امروزي به تصوير کشيده مي شود 
که به دنبال ماجراهايي وارد دوره قاجار مي شود 
و با ناصرالدين ش��اه قاجار دي��دار مي کند. به 

زودي اين کتاب هم منتشر مي شود. 

»واژه ه�ای بازيگ�وش« نام يک�ي از چند کت�اب جديد ح�وزه کودک و 
نوجوان اس�ت که ب�ه تازگ�ي در انتش�ارات شهرس�تان ادب رونمايي 
ش�ده اس�ت؛ مجموعه اي از داس�تان  ها که به موضوعات روز نوجوانان 
و جوان�ان در قالب طن�ز مي پردازند. احم�د اکبرپور، نويس�نده اين اثر 
دليل انتخاب اين ن�ام را براي کتابش چني�ن بيان مي کن�د: » واژه هاي 
بازيگوش يکس�ري کلمات هستند که ش�ايد براي گفت وگوي جدي به 
درد نخورند اما وقتي يک شب دور هم نشسته ايم يا زماني که مي خواهيم 
جدي تري�ن حرف هايم�ان را در قالب ش�وخ طبعي بزني�م کارايي پيدا 
مي کنند و به م�ا در چينش واژگان ب�راي صحبتمان کم�ک مي کنند.« 
در ادام�ه گفت و گوي »ج�وان« با نويس�نده اي�ن کت�اب را مي خوانيد. 

نيمساعتخندهباواژههايبازيگوش
گفت وگوي »جوان« با نويسنده مجموعه داستان طنز »واژه های بازيگوش«

    مينا محمدي      

بازيگر و کشتي گير امريکايي به مقايسه ترامپ و يک 
هنرپيشه هاليوودي براي رياست جمهوري پرداخت 
و باتيستا،بازيگر پاکستاني هاليوود را شايسته تر از 
ترامپ براي رياس�ت جمهوری امريکا دانس�ت. 
به گزارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان به نقل از 
اسکرين رنت، ديويد باتيستا کشتي گير و بازيگر 
هاليوود به مقايس��ه عجيبي در م��ورد ترامپ و 
بازيگر مشهور هاليوود پرداخت.  او معتقد است 
که دواين جانسون )راک( به مراتب رئيس جمهور 
بهتري به نسبت دونالد ترامپ است. باتيستا بارها 
نشان داده از گفتن چيزي که در ذهنش است، 
کوتاه نمي آيد.  باتيس��تا در م��ورد اين اظهارات 
عنوان کرد منظورش از اين حرف اين نيست که 
دواين جانسون يک رئيس جمهور همه چيزتمام 

خواهد بود، اما در هر صورت بهتر از کسي خواهد 
بود که الان در اين پس��ت حضور دارد. او حتي 
در ادامه صحبت هايش همبازي پاکستاني خود 
کميل نانجياني در فيلم س��ينمايي »س��تاره« 
را شايس��ته تر از ترامپ براي رياست جمهوري 
مي داند.  گفتني است در گذشته شايعه شده بود 
که دواين جانسون در انتخابات رياست جمهوري 
امريکا ش��رکت خواهد کرد، ام��ا او اين موضوع 
را رد کرد. او در ي��ک برنامه اعلام کرد هيچ چيز 
غيرممکن نيست و ش��ايد اين موضوع يک روز 
رنگ واقعيت به خود بگيرد. جانسون پيش از اين 
وعده حضور در انتخابات ۲0۲0 امريکا را داده بود، 
اما پس از مدتي از اين کار منصرف شد و گفت: اين 

کار تجربه و زمان زيادي را مي طلبد.

بازيگرهاليووديرياستجمهوريترامپرابيارزشخواند
جلس�ه ش�وراي نظارت و ارزياب�ي فعاليت 
نگارخانه ها به منظور بررسي تخلف گالري 
آريانا در برگزاري نمايش�گاه آث�ار تهمينه 
ميلاني با عنوان »آن ديگري« برگزار ش�د. 
ش��وراي نظارت و ارزيابي فعاليت نگارخانه ها با 
استناد به ماده 10 فصل سوم آيين نامه صدور اجازه 
تأسيس، انحلال و نظارت بر فعاليت نگارخانه ها 
مصوب ۲٣ / 11 / 1٣7٩ پ��س از بازبيني آثار به 
نمايش درآمده نمايشگاه »آن ديگري« از تاريخ  
هفتم لغايت نهم ارديبهشت ٩٨ در گالري آريانا 
اعلام کرد که اي��ن مجموعه از منظ��ر هنرهاي 
تجسمي قابل تأمل نيس��ت و صرفاً جستارهاي 
شخصي در اين حيطه است.  ش��ورا درباره کپي 
بودن آثار نمايشگاه »آن ديگري« مستفاد از ماده 

۲ قانون آيين دادرسي مدني، در خصوص داشتن 
س��مت براي ش��اکي، تصميم گيري را منوط به 
شکايت شاکي خصوصي و صاحب اثر دانست و در 
مورد نحوه فعاليت گالري آريانا اعلام کرد که مدير 
گالري آريانا، قواعد حرفه اي را در تشخيص اصالت 
و کيفيت آثار به درستي انجام نداده و رعايت نکرده 
 است و به دليل عدم دقت و سهل انگاري در انتخاب 
آثار در وهله نخس��ت با توجه به س��ابقه پيشين 
گالري، با رعايت تخفيف، تذکر کتبي به وي داده و 
در پرونده گالري مذکور درج خواهد شد. در پايان 
ش��وراي نظارت و ارزيابي فعاليت نگارخانه ها از 
مديران گالري ها درخواست کرد تا در تشخيص 
اصالت و کيفيت آثار، قواع��د حرفه اي و هنري را 

رعايت و دقت عمل بيشتري به کار ببرند.

گالرينمايشدهندهآثارتهمينهميلانيتذکرگرفت


